
7 سیاسی

با توجه به روند طولانی و پیچیده تصویب طرح ساماندهی کارکنان دولت، هر یک از مراجع ذی صلاح، از جمله مجلس شورای اسلامی 
و مجمع تشخیص مصلحت نظام، سعی دارند تا مسئولیت تأخیر در اجرای این طرح را به دوش دیگری بیندازند. این وضعیت نه تنها به سردرگمی بیشتر 

در فرآیند تصمیم گیری منجر شده، بلکه زندگی کارمندانی که منتظر تعیین تکلیف وضعیت استخدامی خود هستند را تحت تأثیر قرار داده است.

سرویس سیاســی - به رغم 
مقاومت های زیاد با توافق ســازی، 
قدم هــای موثــری نیــز در رفــع 
فیلترینگ  برداشــته شده است که 
بــه زودی شــاهد آن خواهیم بود. 
دســتیار اجتماعی رئیس جمهوری 
گفت: به رغــم مقاومت های زیاد با 
توافق سازی قدم های موثری نیز در 
رفع فیلترینگ برداشته شده است که 
به زودی شاهد آن خواهیم بود.  علی 
ربیعی در حســاب کاربری خود در 
شبکه اجتماعی ایکس در یادداشتی 
با عنوان »تابوشــکنی با وفاق«، نوشت:  »اخیرا شاهد، انتصاب سه استاندار  عرب، 
 کرد و  بلوچ در استان های خوزستان، کردستان و سیستان و بلوچستان بودیم. این 
امر، از آرزوهای دیرین ســاکنان این مناطق بوده که همواره تاکنون به عنوان تابو 
محسوب می شده تا آنجا که حتی انتصاب معاون سیاسی استانداران اهل سنت نیز 
ناممکن تلقی می شد.  به رغم مقاومت های زیاد با توافق سازی، قدم های موثری نیز 
در رفع فیلترینگ  برداشته شده است که به زودی شاهد آن خواهیم بود. بازگشت 
اخراجی های اساتید و دانشجویان دانشگاه ها و سهولت فعالیت های اجتماعی که 
اتفاقی دور از دسترس و ناممکن به نظر می رسید، در نهایت اتفاق افتاد و همه این ها 

به رغم تمامی دشواری ها، نتیجه تفاهم و توافق سازی است.«

سرویس سیاســی - رئیس 
مجلس شــورای اســامی با بیان 
اینکه باید توانایی چگونگی تبدیل 
مشــکات به مســئله و همچنین 
قدرت حل مســائل را داشته باشیم، 
گفت: برای چنین رویه ای ابتدا باید 
آن مشکل را به رسمیت بشناسیم و 
شجاعانه بگوییم که مسئله مسکن 
هنوز حل نشــده و باید تاش کنیم 

آن را حل کنیم.
محمدباقرقالیباف در همایش 
سراســری بنیاد مســکن انقاب 

اسامی گفت: بنیاد مسکن یک نهاد انقابی است و تشکیل بنیاد مسکن در ۲۱ 
فروردین ۱۳۵۸ با فرمان دقیق، راهبردی و کاربردی امام خمینی) ره( تشکیل شد 
تا اهداف مورد نظر تامین شود و تا امروز این پیام همچنان زنده و مورد توجه است 
و امام در این فرمان مهمترین موضوع که مسکن است را مورد توجه قرار دادند.

وی افزود: اما اینکه چرا حضرت امام خمینی)ره( در نخســتین فرمان خود 
به موضوع مسکن توجه کردند بسیار مهم است. البته در ۴۵ سال اخیر اقداماتی 
در این حوزه انجام شده که باید واقع بینانه به آن توجه کرد تا کارها را با درایت 

و پختگی پیش برد.
رئیس مجلس شــورای اسامی تاکید کرد: در انقاب اسامی که برآمده از 
مکتب اهل بیت)ع( و قرآن است، قطعا مسائل مادی برای تکمیل مسائل معنوی 
است و باید دین،  دنیا و آخرت مردم را به طور همزمان مورد توجه قرار دهد و 

در این مسیر عدالت و حقوق انسان ها را سرلوحه کار خود قرار دهیم.
امروز مسکن به اندازه خوراک و پوشاک اهمیت دارد

قالیبــاف با بیــان اینکه این رویه را باید خاقانه پیش برد، تصریح کرد: این 
موضوع با کرامت باید انجام شــود تا زندگی، معیشــت و رفاه مردم مورد توجه 
قرار گیرد. وی با بیان اینکه امروز مسکن به اندازه خوراک و پوشاک برای زندگی 
دارای اهمیت اســت، بیان کرد: از طرفی مســکن یک پیشران در حوزه اقتصاد و 

اثرگذار در این حوزه است و ارتباط وسیعی با اقتصاد دارد.
رئیس مجلس شــورای اســامی با بیان اینکه تمام اعضای حکمرانی در 
بخش های مختلف وظیفه توجه به مسکن را دارند، گفت: سوال این است که آیا 
پس از ۴۵ سال توانستیم مشکل مسکن را حل کنیم که قطعا پاسخ آن خیر است. 
حتی ســرمایه ها را در زمین هایی دفن کردیم و چند میلیون مسکن وجود دارند 

اما احتکار کردیم و خالی هستند و در مقابل چند میلیون خانواده، خانه ندارند.
وی با تاکید بر اینکه باید فهم و درک درســت از موضوع داشــت، یادآور 
شد: این درک و فهم را باید همه از جمله برنامه ریزان و سیاستمداران و همچنین 

مجریان باید درک کنند و این موضوع را به رسمیت بشناسیم.
رئیس مجلس شــورای اســامی با بیان اینکه باید توانایی چگونه تبدیل 
مشکات به مسئله و قدرت حل مسائل را داشته باشیم گفت: برای چنین رویه ای 
ابتدا باید آن مشــکل و مسئله را به رسمیت بشناسیم و باید شجاعانه بگوییم که 

مسئله مسکن هنوز حل نشده و باید تاش کنیم آن را حل کنیم.
قالیباف با تاکید بر اینکه باید پذیرفت مســئله مسکن وجود دارد، تصریح 
کرد: وقتی این مسئله را پذیرفتیم در ادامه همه بخش های حکمرانی با یکدیگر 

گفت وگو کنیم تا این مسئله حل شود.
وی اضافه کرد: امروز بیش از نصف ارز کشور را به اقام اساسی اختصاص 
می دهیم تا خوراک مردم را تامین کنیم، در حالی که به طور متوســط ۵۰ درصد 
درآمد خانواده ها به مسکن اختصاص داده می شود و این رقم در کان شهرها ۷۰ 

درصد است و نبود مسکن به خوراک، پوشاک و غذای خانواده ضربه می زند.
رئیس مجلس شورای اسامی با اشاره به تامین مسکن، گفت: در دهک های 
پایین اگر آنها همه درآمد خود را برای مســکن کنار بگذارد، نزدیک به ۷۰ تا ۸۰ 
ســال زمان لازم اســت تا وی صاحب مسکن شود و برای قشر متوسط ۵۰ تا ۶۰ 

سال زمان نیاز است  و در کان شهرها این رقم ها بیشتر است.
مسکن در اقتصاد، فرهنگ و اجتماع کشور اثر فراوانی دارد

قالیباف با بیان اینکه مســکن عاوه بر اقتصاد در حوزه مســائل فرهنگی و 
اجتماعی نیز اثر فراوانی دارد، گفت: یکی از چالش بزرگ کشــور حوزه آب و 
چالش دیگر  توجه به افزایش جمعیت اســت و پنجره طایی جمعیتی کشــور 
کمتر از یک دهه است و موضوع مسکن در حل دو مسئله بسیار اثرگذار است.

وی اضافه کرد: مســکن در تربیت فرزندان، مســائل آموزشــی، معیشت 
زندگی، استحکام خانواده، جلوگیری از طاق و اعتیاد بسیار اثرگذار است. حتی 
تولید قدرت و ثروت در مراکز جمعیتی محقق می شود و حکمرانی درست سبب 
تبدیل معرفت به ثروت، ثروت به قدرت و قدرت به منزلت شده و تمام آنها در 

مراکز جمعیتی محقق می شود.

سرویس سیاسی -  یک عضو حزب اعتدال و توسعه، تاکید کرد: تا به امروز 
وفاق ملی رقم خورده در دولت چهاردهم نتایج مثبتی را در جامعه بر جای گذاشته 
اســت، اما این وفاق ملی باید خط قرمز همه گروه های سیاســی و مردم باشد تا به 

رشد و توسعه کشور کمک کند.
رمضانعلی سبحانی فر با اشاره به میزان تحقق شعار وفاق ملی در مدت زمان 
فعالیت سه ماهه دولت چهاردهم، بیان کرد: از نگاه بنده وفاق ملی به معنایی که مد 
نظر آقای پزشکیان بود و مطرح می کرد، همان آشتی ملی بود. نتیجه آنچه که امروز 
تحت عنوان شــعار وفاق ملی در حال تحقق است، بعدها باید مورد بررسی قرار 
گیرد. بعدا مشخص می شود آنچه امروز با شعار وفاق ملی در حال رخ دادن است 

نتیجه مثبتی به همراه خواهد داشت یا به محل نزاع و انحراف تبدیل خواهد شد.
وی اظهار کرد: وفاق ملی که امروز صورت گرفته است، به نوعی سهامداری 
در اداره کشور تلقی می شود. همه گروه ها و جناح ها و حتی کسانی که مخالف 
رئیس جمهور بودند، امروز در اداره کشور سهم دارند. نتیجه این وفاق ملی و این 
شکل حکمرانی در آینده مشخص خواهد شد. در آینده مشخص می شود که این 
نوع حکمرانی نتیجه مثبتی خواهد داشت یا به جایی خواهد رسید که وقتی رئیس 
جمهور موضوعی را دنبال می کند که با مشــی و تفکر مدیرانی که از گروه های 
دیگری که همسو با رئیس جمهور نبوده اما در اداره کشور سهیم شده اند، هم راستا 
نیست شروع به سنگ اندازی در اجرای آن موضوع خواهند کرد یا فارغ از گرایش 

و نگاه سیاسی دلسوزانه برای نظام کار خواهند کرد.
نماینده ادوار مجلس شورای اسامی تصریح کرد: امروز این وفاق ملی محقق 
شــده است، اما امیدوار هستیم این وفاقی که امروز رقم خورده نتیجه مثبتی برای 
کشور به همراه داشته است. تا به امروز در برخی موارد این وفاق ملی نتیجه مثبت 
داشته است. مانند حرکتی که در استان سیستان و بلوچستان اتفاق افتاد. این بخشی 
از شــعاری اســت که رئیس جمهور می داد که باید از همه قومیت ها و گرایش ها 
استفاده کنیم. در حال حاضر این وفاق پیام های مثبتی را به جامعه داده است. امیدوار 

هستیم در جاهای دیگر نیز نتایج مثبت این وفاق بروز و ظهور کند.
وی تاکید کرد: زمانی که از وفاق ملی صحبت می شــود، این وفاق ملی باید 
خط قرمز برای نظام و مردم باشد که به پیشرفت و توسعه کشور بینجامد، نه اینکه 
اگر خدایی نکرده فردی بر مبنای شعار وفاق ملی در جایگاهی قرار گرفته است، از 
این جایگاه در جهت تقویت تشکیات حزبی و گروهی خود استفاده کند. این امر 

برای تقویت وفاق و رشد کشور مضر است.

سرویس سیاسی -  طــرح ساماندهی کارکنان 
دولت همانطور که از اسمش پیداست به منظور بهبود 
وضعیت اســتخدامی و حقوقی کارکنان دولت و به 
ویژه کارکنان شرکتی طراحی شده اما نه تنها تاکنون به 
اهداف خود نرسیده بلکه عدم پاسخگویی نهادهای 
تصمیم گیــر در این خصوص نگرانی جدی را برای 
کارکنان دولت ایجاد کرده اســت. هدف اصلی این 
طرح، تبدیل وضعیت کارکنان شــرکتی به استخدام 
رســمی و دائمی در دســتگاه های دولتی اســت و 
می تواند به کاهش تبعیض و نابرابری های موجود در 

استخدام ها کمک کند.
گردن گیــری مســئولان در قبال طرح 

ساماندهی کارکنان دولت خراب شده است
طرح ســاماندهی اگرچه در دولت ها و مجالس 
دوره های اخیر مراحل مختلفی از بررسی و تصویب 
را طی کرده اما هنوز سرنوشت آن در هاله ای از ابهام 
قرار دارد. این طرح ابتدا در مجلس شــورای اسامی 
تصویب و ســپس به شورای نگهبان ارسال شد و در 
ادامه به مجمع تشخیص مصلحت نظام ارجاع داده شد 
و در حالیکه نمایندگان مجلس بارها از تریبون خانه 
ملت با خطاب قرار دادن اعضای مجمع از آنها خواسته 
بودند که هرچه زودتر تکلیف این طرح را معین کنند 
اما اطاعیه اخیر مجمع تشخیص کاف سردرگم این 
طرح را بیش از پیش نمایان کرد. این مسیر تا پیش از 
اطاعیه مجمع هم با حواشی زیادی همراه بوده و هر 
یک از مراجع ذیصاح تاکنون از پذیرش مسئولیت 

در این خصوص شانه خالی کرده اند.
موافقان و مخالفان چه می گویند؟

موافقان این طرح که عمده آنها کارکنان دولت و 
نمایندگان مجلس هستند معتقدند که اجرای این طرح 
بــار مالی جدیدی برای دولت ایجاد نخواهد کرد. به 
عبارت دیگر، هزینه های مربوط به استخدام مستقیم 
کارکنان به جای پرداخت به واسطه ها، به خود کارکنان 
پرداخت خواهد شد. برخی نمایندگان مجلس نسبت 
به تأخیر در تصمیم گیری مجمع تشخیص مصلحت 
نظــام گایه دارند و ایــن تأخیر را به ضرر جمعیت 
میلیونی که مشــمول این طرح هســتند، می دانند و 
تاکیــد دارند که این طرح به عنوان یک اقدام مهم در 
راستای بهبود وضعیت استخدامی کارکنان دولت و 
رفع مشــکات موجود در این حوزه تلقی می شود 
و انتظار می رود که با تصویب نهایی، تغییرات مثبتی 
در ایــن زمینه ایجاد کنــد. در همین رابطه برخی هم 
مانند علی بابایی کارنامی عضو کمیسیون اجتماعی 
مجلس معتقدند که در پشــت صحنه این باتکلیفی 
مافیای اقتصادی حضور دارند؛ چراکه نمی شــود ۳۵ 
هزار شرکت در این مملکت مفت مفت بچرخند و در 
دستگاه ها به نیروی انسانی ظلم و استثمار شود. قرار 
بود پس از تصویب نهایی طرح، آیین نامه های مربوط به 
اجرای آن به سرعت تدوین و برای تصویب به مجلس 
ارسال شود تا امکان جذب نیروها به صورت دائمی در 
سال جاری فراهم شود. با وجود حمایت های گسترده 
از این طرح اما هنوز هم مخالفانی وجود دارند که به 
دلایل مختلف از جمله بار مالی، تضاد با سیاست های 
اقتصاد مقاومتی و تأثیرات آن بر ســاختار استخدامی 

دولت، به آن انتقاد می کنند.
مقصر بلاتکلیفی طرح ساماندهی کدام 

نهاد است؟
در حالیکه طرح ســاماندهی کارمندان دولت 
طی ســال های اخیر و در دوره های مختلف در انتظار 
اعام نظر مجلس شورای اسامی، شورای نگهبان، 
مجمع تشخیص مصلحت نظام و هیات عالی نظارت 
بر سیاســت های کلی نظام بوده هر یک از این نهادها 
مدعی هستند، آنچه در حیطه وظایف شان بوده انجام 
داده اند و تاش می کنند تقصیر عدم تصویب نهایی و 

اجرای آن را برعهده ی دیگری بیندازند.
نامه آملی لاریجانی به جنتی

طرح ساماندهی کارکنان دولت برای اولین بار 
در مجلس شورای اسامی به تصویب رسید و سپس 
به شورای نگهبان ارســال شد و پس از چندین دور 
اصاحات و رفت و برگشــت بین مجلس و شورای 
نگهبان، این طرح در تاریخ ششــم شهریور ماه سال 
گذشــته )۱۴۰۲( به جهت تایید نهایی به شــورای 
نگهبان ارســال شد.  یکی از دلایل اصلی مخالفت ها 
و رفت و برگشــت های متعدد این طرح، موضوع بار 
مالی و نگرانی از بزرگ شــدن دولت بوده است. در 
حالیکه حقوق و مزایای کارکنان شاغل در دستگاه ها 
که به صورت پیمانکاری فعالیت می کنند، به واسطه 
شــرکت ها پرداخت می شــود و با ایــن قانون فقط 
وضعیت واسطه ها تغییر خواهد کرد. هدف اصلی این 
طرح حذف واســطه ها و ایجاد قرارداد مستقیم بین 

نیروها و دستگاه های دولتی است. 
در این مرحله شورای نگهبان بررسی طرح تعیین 
شده توســط مجلس را به اصرار نمایندگان مجلس  
به مجمع تشــخیص مصلحت واگــذار کرد. پس از 
ارســال طرح از شورای نگهبان به مجمع تشخیص 
مصلحت، رئیس مجمع در تاریخ دوم اسفند ماه ۱۴۰۲ 
در نامه ای نظر خود را خطاب به دبیر شورای نگهبان 
اعام می کند. بر این اساس مشخصا شورای نگهبان 
مخالفت رسمی با طرح ساماندهی نداشته و ایراداتی 
که هیات عالی نظارت به این طرح داشته را به مجلس 
منعکس کرده اما از سوی دیگر این شورا در این نامه 
نظر مستقل خود در این خصوص رسما اعام نکرده 

و تنها به اعام نظر هیات عالی بسنده کرده است.

پایان شائبه مخالفت شورای نگهبان با 
طرح سامان دهی کارکنان دولت

سخنگوی شورای نگهبان اما در نشست خبری 
خــود در تاریخ  ۲۸ مهر ۱۴۰۳ به ابهامات پایان داد و 
در پاسخ به سوالی درباره نقش شورای نگهبان در به 
سر انجام نرسیدن این طرح، گفت: شورای نگهبان در 
مرحله نهایی نســبت به این طرح ایرادی نداشت، اما 
به دلیل نگرانی هایی که هیئت عالی نظارت بر حُسن 
اجرای سیاست های کلی نظام مطرح کرد، این طرح در 
نهایت با اصرار مجلس به مجمع تشخیص مصلحت 
نظام ارجاع شــد. برای آگاهی از سرنوشت این طرح 

در مجمع، بهتر است از اعضای مجمع سؤال شود.
با توجه به این پاسخ رسمی و شفاف، مشخص 
شد که شورای نگهبان در نامه مذکور به رئیس مجلس 
تنها نقش حلقه واسط میان مجلس و مجمع تشخیص 
مصلحــت را ایفا کرده و فقط مراتب مخالفت هیات 
عالی را به اطاع رئیس مجلس رسانده است و در واقع 

مخالفتی با این طرح ندارد.
اطلاعیه عجیب مجمــع در نقد اظهارات 

شتابزده و غیردقیق نمایندگان
بــا این حال روابط عمومی مجمع تشــخیص 
مصلحت نظام روز هشــتم آبان مــاه در اطاعیه ای 
عجیــب اظهــارات نمایندگان دربــاره باتکلیفی 
این طرح را شــتابزده و غیردقیــق خواند و با عاوه 
بــر هیات عالی نظارت، شــورای نگهبان را نیز جزو 
مخالفان این طرح برشــمرد. در بخشــی از اطاعیه 
مجمع آمده اســت: پس از اظهارنظر شورای نگهبان 
و اعام مغایرت مصوبه مذکور با بند )۲( اصل )۱۱۰( 
قانون اساسی و اصرار مجلس شورای اسامی صرفا 
در تبصــره )۲( ماده واحده، موضوع این بار به عنوان 
یک مورد اختافی به مجمع تشخیص مصلحت نظام، 
برای تشخیص مصلحت، ارجاع گردید و در جلسات 
مورخه۱۷/۰۵/۱۴۰۳ و۰۷/۰۶/۱۴۰۳ شورای مجمع 
مطرح و گزارش مسئولین دستگاههای اجرایی ذیربط 
و رئیس کمیسیون اجتماعی مجلس استماع شد. پس 
از انجام مذاکرات مبســوط و بررسی موضوع از ابعاد 
فنی و حقوقی و بیان دیدگاه های مخالفان و موافقان، 
رأی گیــری به عمل آمد و اعضا، مصلحت مورد نظر 
مجلس شورای اسامی در تبصره )۲( ماده واحده را 

احراز نکردند. 
روابط عمومی مجمع در این اطاعیه همچنین 
تاکید کرده است که با توجه به اینکه ایراد هیأت عالی 
نظارت و مبنی بر آن ایراد شورای نگهبان متوجه کل 
ماده واحده بوده و مجلس شــورای اسامی نسبت 
بــه رفع آن اقدامی ننموده و بر مصوبه خویش اصرار 
نورزیده بود، مطابق آیین نامه داخلی مجمع، محملی 
برای بررســی ماده واحده در مجمع وجود نداشت و 
لذا ضمن ابــاغ مصوبه مجمع در خصوص تبصره 
)۲(، مجمع تشــخیص مصلحت نظــام مقرر نمود 
مجلس شــورای اسامی با هماهنگی مسئولین ذی 
ربط اجرایی نسبت به رفع اشکالات ماده واحده اقدام 
نمایند. بنابراین مسئله از سوی مجمع پایان یافته است 
و مجلس محترم می بایســت با هماهنگی دولت در 
جهت رفع اشکال و جلب نظر شورای محترم نگهبان 

اقدام نماید.
واکنش نماینــدگان به اطلاعیه مجلس؛ 

توپ را در زمین مجلس نیندازید
ولی داداشی، ســخنگوی کمیسیون اجتماعی 
مجلس شــورای اسامی، در واکنش به این اطاعیه 
گفت که این نهاد می تواند نظر خود را درباره مصوبات 
مجلس اعام کند، اما نباید مسئولیت را به عهده مجلس 
بیندازد. مجلس بر اساس قانون، مصوبه ای را تصویب 
کرده که شورای نگهبان نیز آن را تأیید کرده است. در 
حال حاضر کار در دســت مجلس شورای اسامی و 
شورای نگبهان نیست. بلکه دست مجمع تشخیص 
مصلحت نظام است که باید نظر خودش را اعام کند. 
رحمت الله نوروزی هم در این خصوص گفت: 
اختافات درخصوص این مصوبه بر ســر تبصره دو 
آن بوده اســت اما حالا اصل ماده واحده زیر ســوال 
رفته و درخصوص آن بیانیه صادر شده است. مجمع 
تشخیص و شورای عالی انقاب فرهنگی نمی توانند 
قانــون گذاری کنند و قانون گذاری شــان و وظیفه 
مجلس است و انتظار داریم برای حل این موضوع به 
جای بیانیه، جلسه ای با حضور رئیس سازمان اداری و 
استخدامی برگزار شود و مشکل مرتفع شود و انتظار 
داریم رئیس جمهور و آقای عارف که به عنوان اعضای 
دولت در تشخیص مصلحت هستند کمک کنند این 

مشــکات را حل کنیم و برده داری نوین را رفع کنیم 
و روالی که بارها نمایندگان مجلس بر روی آن اصرار 

دارند حل کنیم.
موضع دولت چهاردهــم در قبال طرح 

ساماندهی چیست؟
دولــت به عنوان مجری قانــون اگرچه در این 
مرحله نقشی در باتکلیفی این مصوبه ندارد اما برخی 
از اعضای دولــت به عنوان عضو حقیقی و حقوقی 
مجمع چه پیش از حضور در دولت چهاردهم و چه 
پس از آن در این باتکلیفی ســهیم هستند؛ چه اینکه 
امیرحســین ثابتی نماینده مردم تهران نیز در جلسه 
روز ۲۹ مهر در تذکری مدعی شــد که عارف معاون 
اول رئیس جمهــور، باهنر و انصاری معاون حقوقی 
رئیس جمهور جزو مخالفان اصلی به سرانجام رسیدن 
تکلیف نیروهای شــرکتی بوده اند. فاطمه مهاجرانی 
ســخنگوی دولت در نشست  روز هشتم آبان ماه در 
پاســخ به ایلنا، در رابطه با طرح ساماندهی کارکنان 
دولت و همچنین مخالفت های تشخیص مصلحت 
نظــام در رابطه با جذب کارکنان دولت، تصریح کرد: 
موضوع منابع انسانی هر کشور به این شکل است که 

نیاز به تصمیمات و برنامه ریزی راهبردی دارد. 
نیروهایی که از طریق خاصی در یک ســازمانی 
جذب شده اند برای امور خاصی جذب می شوند، به 
طور مثال یک کار کاماً تخصصی وجود دارد که این 
وظیفه را خود ســازمان نمی تواند انجام دهد، اقدام به 
تامین منابع انسانی می کند که در کل دنیا هم در حال 
انجام اســت. وی ادامه داد: در کشور ما این موضوع 
از مســیر خود منحرف شــده است و ما نیروهایی را 
جــذب کرده ایم در زمینه های خــاص ولی آرام آرام 
همه آمدند در فضاهای سازمان ها و یواش یواش این 
موضوع از مســیر خود دور شــد که این موضوع به 
چند دهه قبل بازمی گردد یعنی سال هاست که کشور 
درگیر این موضوع اســت و دولت به نتیجه رســیده 
اســت که باید بدنه دولت را کم کند و در عین حال 
دارایی نیروی انســانی را بالا ببرد اما با توجه به اینکه 
تعدادی از عزیزان هستند که سال هاست با این روند 
کار می کنند، نمایندگان مجلس هم به دنبال حل مسئله 
این افراد هســتند. سخنگوی دولت خاطرنشان کرد: 
به هر صورت این جزو موضوعاتی اســت که نیاز به 
کارشناسی دارد و نمی توانیم بگوییم که همه جذب 
شوند و یا بگوییم همه جذب نشوند، باید کاری کنیم 
که با نگاه صفر و صدی و سیاه و سفید به این موضوع 
نگاه نکنیم. موضوعات را کارشناسی و برنامه ریزی 
کنیم و بعد به نتیجه برسیم و طبیعتاً نکاتی هم که مجمع 
تشخیص مصلحت نظام داشتند در خصوص بار مالی 
اســت که به دولت تحمیل خواهد شد و دولت باید 

بتواند عایدی خودش را به اندازه کافی تامین کند.
جلسه مشترک دولت و مجلس برای حل 

موانع طرح ساماندهی کارکنان دولت
در تازه تریــن اظهارنظر پیرامون ســاماندهی 
کارکنان دولت حمیدرضا کاظمی عضو کمیســیون 
اجتماعی ، عنوان کرد که نمایندگان مجلس این هفته 
در حوزه های انتخابیه حضور دارند، رئیس کمیسیون 
باید بنشــیند برای این موضوع )ساماندهی کارکنان 
دولت( که مطالبه جدی مردم است برنامه ریزی کند 
تا با دولت جلسه ای داشته باشیم. همچنین رحمت الله 
نوروزی دیگر عضو کمیســیون اجتماعی هم به ایلنا  
گفت که قرار شده با نگاه کارشناسی که آقای رفیع زاده 
رئیس سازمان امور استخدامی دارد دولت و مجلس 
جلسه ای باهم برگزار کنیم و موانع و مشکات پیش 

رو را مرتفع کنیم تا این مصوبه اجرایی شود.
دغدغه های معیشتی و نگرانی کارکنان 

دولت از امنیت شغلی شان پایان می یابد؟
در شرایط فعلی که همه به دنبال مقصر می گردند 
نکته غیرقابل انکار این است تنها مافیای اقتصادی که 
پیش از این بابایی کارنامی هم به آن اشاره کرده بود از 
این وضعیت سود خواهد برد. در شرایط کنونی تنها 
راه حل، برگزاری نشســت مشترک میان ارگان های 
ذی صــاح و تصمیم گیر برای حــل این منازعات 
است. یک جمعیت میلیونی منتظر تصمیم مجموعه 
حکمرانی هســتند و این باتکیفی زندگی میلیون ها 
نفر را تحت الشعاع قرار داده است. این موضوع امکان 
ریجستری آیفون نیست که تنها برای یک قشر خاص 
مســرت بخش باشد بلکه شامل حال جمع کثیری از 
کارمندان دولت می شود که دغدغه های معیشتی خود 
را سال هاســت با نگرانی از امنیت شغلی شان سپری 

می کنند.

دستیار اجتماعی رئیس  جمهور:

به زودی شاهد اقدامات موثر در رفع 
فیلترینگ خواهیم بود

قالیباف رئیس مجلس شورای اسلامی:

دهک های پایین۸۰ سال طول می کشد 
خانه دار شوند

سبحانی فر عضو حزب اعتدال و توسعه:

نتیجه این مدل حکمرانی در آینده 
مشخص می شود

چراهیچنهادیمسئولیتاینبلاتکلیفیراگردننمیگیرد؟

نگاهی به سرنوشت کلاف سردرگم 
»طرح ساماندهی کارکنان دولت«

سهشنبه15آبان3،1403جمادیالاول5،1446نوامبر2024،شماره4583،صفحه

سرویس سیاسی - انتظار می رود اولین نتایج انتخابات آمریکا حدود ساعت 
۱۰شب به وقت شرقی )۰۲:۰۰ به وقت گرینویچ( یک ساعت پس از بسته شدن رای 
گیری گزارش شــود. در نهایت، در ویسکانسین، کارکنان نظرسنجی نمی توانند تا 
روز انتخابات شروع به پردازش برگه های رای کنند که به این معنی است که ممکن 
است تاخیرهایی نیز مانند پنسیلوانیا وجود داشته باشد. ایالات متحده تنها یک روز 
تا انتخابات ریاست جمهوری فاصله دارد و کامالا هریس و دونالد ترامپ کمپین های 
خود را بر ایالت های نوســانی مهم متمرکز کرده اند؛ جایی که هر رای مهم هست. 
اما بگذارید چند نکته توضیح داده شــود. »الیزابت ملیموپولوس« گزارش خود در 

الجزیره را چنین روایت می کند:
انتخابات آمریکا چه زمانی است؟

انتخابات امروز سه شنبه ۵نوامبر۲۰۲۴ برگزار می شود. در اکثر ایالت ها، شعب 
اخذ رای بین ســاعت ۷صبح تا ۹صبح به وقت محلی باز خواهند شــد. این البته با 

توجه به گستره چندین منطقه زمانی در ایالات متحده خواهد بود.
رای گیری در چه ساعتی تمام می شود؟

زمان اتمام از یک ایالت به ایالت دیگر و گاهی از یک شهرستان به شهرستان 
دیگر متفاوت است. با این حال، اکثر مراکز رای گیری بین ساعت ۶بعدازظهر به وقت 

شرقی تا نیمه شب به وقت شرقی )۲۲ تا ۴ به وقت گرینویچ( بسته خواهند شد.
آغاز شمارش آرا و انتظار نتیجه

تنها چند ساعت پس از بسته شدن اولین مراکز رای گیری در ساعت ۶بعدازظهر 
به وقت شرقی )۲۲:۰۰ به وقت گرینویچ(، انتظار می رود که نتایج به تدریج بیرون 
آید. با این حال، برخی ایالت ها آرا را بسیار زودتر شمارش خواهند کرد. از آنجا که 
صندوق های رای چند ساعت بعد در ایالت های غرب بسته می شوند، اولین نتایج 
آنها کمی بعدتر بیرون می آید. در یک رقابت تنگاتنگ بین آنها، شمارش می تواند بعد 

از شب انتخابات ادامه یابد و ممکن است تا چند روز برنده را نشناسیم. 
با وابســتگی ماینوکسیدیل چیکار میکنی؟ اختراع پزشک یزدی 

مشکل رو برطرف کرد
»ریموند جی لا راجا«، استاد علوم سیاسی در دانشگاه ماساچوست آمهرست، 
 FiveThirtyEight’s National می گوید: »نتایج واقعا نزدیک است.« به گفته
Polls، هریس تا روز جمعه با حدود ۱.۲امتیاز برتری ملی را حفظ کرده بود. با این 
حال، راجا توضیح داد که نظرسنجی ها ممکن است به طور دقیق برخی از گروه های 
رای دهنده را جذب نکند که می تواند به نتایج شگفت انگیزی برای هر یک از نامزدها 
منجر شــود.   او افزود: اگر نظرسنجی ها اشتباه باشد و رقابت به اندازه ای که انتظار 
می رود فشرده نباشد، »آن گاه ما خیلی سریع متوجه خواهیم شد. اما حدس من این 

است که در چند روز اول نمی دانیم.«
درباره ایالت های نوسانی چه می دانیم؟

انتظار می رود که هفت ایالت نوســانی در تصمیم گیری برای نتیجه انتخابات 
ریاست جمهوری نقش کلیدی داشته باشند. این ایالت های کلیدی شامل پنسیلوانیا 
)۱۹رای الکترال(، کارولینای شمالی )۱۶(، جورجیا )۱۶(، میشیگان )۱۵(، آریزونا 
)۱۱(، ویسکانســین )۱۰( و نوادا )۶(، مجموعا ۹۳ رای کالج الکترال هستند.  یک 
نامــزد برای پیروزی در انتخابات به حداقل ۲۷۰رای از ۵۳۸رای الکترال نیاز دارد. 
نظرســنجی ها در این ایالت ها بین ســاعت ۷بعدازظهر تا ۱۰شب به وقت شرقی 
)۲۳:۰۰ تا ۰۲:۰۰ به وقت گرینویچ( بسته خواهند شد.  برخی از اولین نتایج احتمالا 
از جورجیا می آیند؛ جایی که قانون ایالتی مســتلزم آن اســت که تمام آرای اولیه 
شــمارش شده و تا ساعت ۸شب به وقت شرقی )نیمه شب به وقت گرینویچ( در 
شب انتخابات گزارش شود. بعد کارولینای شمالی است. در این ایالت، آرا در طول 
شــب شمارش و گزارش می شود و نتایج کامل تا نیمه شب )۴ به وقت گرینویچ( 
پیش بینی می شــود.  در ســال ۲۰۲۰، روند در نوادا کُند بود و تا پنج روز پس از روز 
انتخابات، نامی از این ایالت نبود. از آن زمان، قوانین تغییر کرده اند و انتظار می رود 
این بار روند ســریع تر پیش برود. با این حال، نتایج ممکن است در شب انتخابات 
مشــخص نشود. این ایالت اجازه می دهد تا رای نامه های پستی دیرتر وارد شوند. 
بنابراین ممکن است چند روز طول بکشد تا نتایج نهایی را بدانیم.  پنسیلوانیا، یکی 
از مهم ترین ایالت های میدان نبرد، تا چهار روز پس از روز انتخابات، برنده مشخصی 
در ســال۲۰۲۰ نداشت. این ایالت یکی از معدود ایالت هایی است که به نیروهای 
انتخاباتی اجازه نمی دهد تا قبل از روز انتخابات، پردازش برگه های پستی را آغاز 
کنند؛ به این معنی که احتمالا چند روز طول می کشــد تا نتایج مشــخص شود.  در 
میشیگان، شمارش می تواند سریع تر از انتخابات قبلی باشد؛ زیرا اکنون به مقامات 
اجازه می دهد تا قبل از روز انتخابات، پردازش رای های پستی را آغاز کنند؛ اما ما هنوز 
زمان مشخصی برای زمان فراخوانی ایالت نداریم.  در آریزونا، مقامات می توانند به 
محض دریافت برگه های رای پستی، پردازش آنها را آغاز کنند.  انتظار می رود اولین 
نتایج حدود ساعت ۱۰شب به وقت شرقی )۰۲:۰۰ به وقت گرینویچ( یک ساعت 
پس از بســته شــدن رای گیری گزارش شود. در نهایت، در ویسکانسین، کارکنان 
نظرسنجی نمی توانند تا روز انتخابات شروع به پردازش برگه های رای کنند که به 
این معنی است که ممکن است تاخیرهایی نیز مانند پنسیلوانیا وجود داشته باشد. بر 

اساس گزارش  CNNنتایج تا روز چهارشنبه محتمل نیست.

نتایج انتخابات آمریکا کی مشخص
 می شود؟


